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Pregunta. Per què es fomenta 
aquest eix?
Resposta. En aquest sector hi 
trobem totes les regions econò-
miques que són locomotores de 
la UE, com Catalunya, Llombar-
da, Baden-Württemberg, Ben-
elux, etc. Concentra el 54% de 
la població europea i el 66% del 
PIB comunitari, per tant és un 
eix important i imprescindible 
del qual també en forma part la 
zona sud que connecta amb la 
costa mediterrània. 

P. Quin és l’estat actual 
d’aquest corredor? 
R. A Alemanya i als països es-
candinaus no hi ha problemes. 
A mesura que baixem ens anem 
trobant alguns inconvenients a 
Lió o a Montpeller. De totes ma-
neres, on hi ha més incidències 
és a l’Estat espanyol, ja que cal 

adaptar l’ample de via a l’estàn-
dard europeu (l’ample de vies a 
Espanya és 233 mm superior). 
A més, la línia que ve d’Europa 
no connecta ni amb València, ni 
amb Múrcia, ni amb la majoria 
de les terminals industrials per 
on passa. L’única connexió di-
recta és amb el port de Barcelo-
na i només des d’una via. Així és 
totalment insuficient 

P. Per què costa tant que s’im-
plementi? 
R. Per raons polítiques. Es va 
ajornant any rere any amb ex-
cuses. És una vergonya que es 
facin línies d’alta velocitat a tot 
el territori espanyol però que 
no n’hi hagi una entre Barce-
lona i València. Això demostra 
que existeix una clara discrimi-
nació a favor del corredor cen-
tral, que té 4 vies mentre que el 

mediterrani només en té una, 
com pot ser que no s’inverteixi 
més en el corredor mediterra-
ni? Doncs perquè no passa per 
Madrid, l’aïlla, i per això no el 
volen.

P. Què implica aquest endar- 
reriment? Qui en surt perju-
dicat?
R. Afecta els ciutadans de mol-
tes maneres: el transport ha de 

ser per carretera i resulta més 
lent i més car; també té un ma-
jor impacte mediambiental i un 
major consum energètic (fins 
a 5 vegades més). Per no par-
lar de les oportunitats  que es 
perden, els productes d’Almeria 
-per exemple-, podrien accedir 
a un mercat molt més ampli. 
A més, l’impacte que tindria al 
PIB seria considerable i es po-
dria amortitzar la inversió en 
15 o 20 anys. 

P. Com es pot reactivar? Hi ha 
opcions que tiri endavant?
R. L’Estat espanyol s’ha com-
promès amb la Comissió Euro-
pea a resoldre les infraestruc-
tures pendents com a màxim el 
2018 i, per tant, ha de complir. 
Nosaltres estem vigilant per ga-
rantir que així sigui.  

Redacció ANC

“Hi ha una clara discriminació a favor del corredor central”
Entrevista a Joan Amorós, president de FERRMED, una associació multisectorial sense ànim de lucre que fomenta el 
transport ferroviari de mercaderies. Formada per membres de tot Europa es centra, especialment, en promoure l’eix 
ferroviari nord/sud, des d’Escandinàvia fins a Gibraltar

“L’impacte que tindria 
[el corredor mediterrani] 
al PIB seria considerable. 
Per tant, es podria
amortitzar la inversió en 
només 15 o 20 anys”

[L’Eix del qual forma part 
el corredor mediterrani] 
“concentra el 54% de la 
població europea i el 
66% del PIB comunitari. 
És un eix important i 
imprescindible”

ENTREVISTA A  JOAN AMORÓS, PRESIDENT DE FERRMED

redaccio@contrapunt.cat 

Acidesa sociovergent
Suc de taronja, torrades i cafè 
amb llet. 24 de maig. Ens parla-
ven de voluntat política, demo-
cràcia i transparència. Ens par-
laven de bona gestió i partici-
pació. Les paraules s’han dissolt 
com el sucre en el cafè. Portem 
dotze mesos, d’obres faraòniques 
esquerdades; d’intentar veure-hi 
a través de portes opaques; d’in-
tentar proposar, treballar conjun-
tament, buscar vies socials i millo-
rar la nostra vila. La seva resposta 
ha sigut esmicolar la nostra torra-
da intentant-la tallar amb ganivet. 

Ens venen cafè soluble com a 
ristretto italià. Ens venen socia-
lització de llibres com a llibres 
gratuïts. I a sobre volen fer pro-
ves d’ADN als gossos per identi-
ficar les seves caques. No, no és 
un titular d’El Jueves, ho és de 
TV3. Per no parlar de la mani-
pulació comunicativa de Vallès 
Visió, Parets al Dia i Rap 107. I no 
parlo de falta de professionalitat, 
parlo de tirania política i falta de 
transversalitat. Se’ns ha refredat 
el cafè, fins d’aquí a tres anys, que 
ens tornin a vendre cafè reescal-
fat amb llet en pols. 

I des de fa un mes i poc, ens 

Bústia
serveixen el suc sense got. Quan 
anàvem l’oposició a l’una, treba-
llant per millorar Parets, han pac-
tat per deixar-nos sense marge 
de proposició, i amb l’excusa de 
potenciar el comerç. Promeses, 
mil i una promeses. Partipació i 
republicanisme, sota la bandera 
de la hipocresia. 

Portem un any esmorzant cada 
dia el mateix, mentre elles tenen 
dietes desmesurades en restau-
rants que nosaltres no ens podem 
permetre. Però la nostra essèn-
cia és així. Seguirem repartint les 
molles que ens esmicolen entre 
totes les paretanes, per intentar 
aturar la sequera i la gana que 
patim la gent de la base. El suc de 
tajonja m’ha fet acidesa, com fa 
365 dies. Vaig a buscar un Almax i 
ens veiem al carrer, com cada dia.

kènia domènech

Regidora d’Ara Parets ERC

parets del vallès

Hospital de primera 

En aquests temps que vivim 
són freqüents, i molts cops ne-
cessàries, les queixes referides 
al servei sanitari. És de justícia, 
però, reconèixer també el bon 

funcionament i el bon tracte. Fa 
unes setmanes vaig haver de ser 
atesa i intervinguda a l’Hospital 
de Mollet, per un tema de cer-
ta importància. En tot moment 
el tracte rebut va ser professio-
nal, competent i humà. Vull, des 
d’aquí, felicitar tots els metges es-
pecialistes, infermeres i personal 
sanitari en general. En particular, 
he de dir que el servei d’otorino-
laringologia, el de cirurgia oral, 
el de dietètica i el de dermatolo-
gia, ofereixen, pel que jo he po-
gut comprovar, un servei molt 
qualificat. Cal preservar i cuidar 
entre tots, aquest servei, perquè 
tothom, quan tenim un problema 
de salut, el que busquem es una 
atenció bona i de qualitat, i l’Hos-
pital de Mollet la dóna. 

v.emelie

mollet del vallès

Capacitats diferents 

El passat 29 de març l’estació 
de TMB de Plaça de Sants línia 1 
va ser desallotjada. Hi havia en 
Manel, un senyor amb un grau 
reconegut del 66% de discapa- 
citat. Com que l’estació no té 
escales mecàniques i s’han de 

pujar molts esglaons, en Manel va 
preguntar al guàrdia de segure-
tat què podia fer. La resposta va 
ser: “A mi no m’expliqui la seva 
vida, circuli que està entorpint 
el pas”. Aquest guàrdia, a part de 
ser treballador, també és perso-
na, i no va ser gens respectuós 
tant en les seves paraules com en 
les seves accions. A més, les per-
sones que van viure la situació 
en cap moment van tenir l’instint 
d’ajudar i deixar un espai perquè 
en Manel pugués pujar l’escala 
sense pressió ni angoixa. 

No s’ha de menysprear ni 
menysvalorar les capacitats d’al-
gú i cal tenir en compte que la 
societat no està pensada, con-
struïda i organitzada per a les 
persones amb diversitat funcio-
nal.

Una capacitat significa apti-
tud, talent, qualitat que dispo-
sa algú per al bon exercici d’al-
guna cosa. Per tant, queda clar 
que les persones podem tenir 
diverses capacitats. A algú li 
ha passat que per no tenir la 
capacitat de conduir, o de saber 
idiomes l’hagin definit com a  
discapacitat o minusvàlid? El més 
probable és que no. En canvi, 

tant el Manel com altres persones 
amb diversitat funcional sí. En 
Manel va demostrar que no era 
incapaç, només va trigar una 
mica més a pujar les escales, però 
per això no es mereix un tracte 
discriminatori.

En darrer lloc, no hi ha per-
sones amb problemes per poder 
realitzar diferents activitats sen-
zilles a les nostres ciutats, el que 
passa és que les ciutats estan mal 
adaptades. Per tant, no ha de ser 
la persona que s’ha d’adaptar, 
sinó la societat i l’entorn. Totes 
les persones ens mereixem una 
igualtat de condicions i un espai 
per gaudir i poder fer les acti- 
vitats quotidianes sense impedi- 
ment, ni social ni arquitectònic. 
La societat hauria de ser més 
conscient de les dificultats que 
molts es troben en el seu dia a 
dia per realitzar qualsevol tasca. 
Cal recordar que qualsevol pot 
acabar utilitzant una cadira de 
rodes, sigui per accident, malal-
tia o altres raons. Per això és un 
deure social garantir l’accessibili-
tat de les persones d’una manera 
autònoma i inclusiva.

meritxell mena

mollet del vallès


